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Aixina que m’agradaria, senyor Marzà –si no té al costat a 
la consellera de sanitat, pot preguntar-ho perfectament– 
si eixa norma, que ja s’ha traslladat a través de la Direcció 
General d’Esport i que ja en una reunió amb la conselleria 
de sanitat, va a ficar-se en marxa? M’agradaria que vosté ho 
diguera .

I també m’agradaria que vosté em diguera, quina és 
la seua opinió? Si vosté compartix l’opinió de que se 
suspenguen totes les competicions. Perquè, clar, és una 
norma que pareix, pel que a mi m’han traslladat, que el 
que vol és suspendre competicions però no suspendre els 
entrenaments. Una cosa que no entenc, hi ha contacte en un 
entrenament, hi ha contacte en les competicions.

Per tant, m’agradaria saber, quina és la seua opinió? I, per 
suposat, torne a repetir, el que li estan demanant totes 
les federacions és poder iniciar les competicions de forma 
segura, perquè ells estan ficant tot el que poden per part 
d’ells, però també demanen ajuda per part de la Generalitat 
Valenciana .

Igual que vosté agraïa a sanitat l’ajuda que està donant al 
sector cultural, també m’agradaria que eixa mateixa ajuda 
la donara sanitat també a tot el sector esportiu. I la millor 
solució no es suspendre les competicions per a menors..., les 
categories menors de 12 anys .

Moltes gràcies . (Aplaudiments)

(Ocupa la presidència la vicepresidenta primera de les Corts 
Valencianes, senyora María José Salvador Rubert)

La senyora vicepresidenta primera de les Corts Valencianes:

Gràcies, senyoria .

Per donar resposta a la pregunta formulada, té la paraula 
l’honorable conseller d’educació . Quan vullga, senyoria .

 
El senyor conseller d’Educació, Cultura i Esport:

Gràcies, senyora presidenta .

Mire, el dilluns mateix, van estar les federacions reunides 
amb el director general i no va ser eixa la demanda que li 
van fer. Al contrari, de fet el que es va demanar, i moltes 
d’elles ho han demanat des del principi, és que no volien que 
es fera un únic protocol perquè tingueren les federacions, 
sinó que era millor que s’adaptara i que les feren elles, els 
mateixos protocols, i que eixos protocols foren els que 
s’aplicaren .

És el que s’està fent, és el que diu la normativa i és el que 
ha demanat el mateix sector. De fet, així li ho han demanat 
al director general, i no en poques ocasions. Perquè, si una 
cosa té aquesta administració, és estar al costat dels sectors 
i estar sempre parlant amb els seus interlocutors .

De fet, mire, el director general d’Esport s’ha reunit en el 
Consell Superior d’Esports en els últims mesos en tretze 
ocasions, durant l’estiu només.

I amb les confederacions de federacions i amb les diferents 
federacions una a una, en sis ocasions, en els darrers mesos, 
en les darreres setmanes, escoltant les seues demandes 
i adaptant-nos a les necessitats del sector a una situació 
que no és la que volem ni és la que desitgem, sobre la qual 
evidentment s’han de prendre decisions .

Volem que es faça esport? Sí. Com més esport es faça, 
millor. Volem que es faça esport en seguretat, amb salut, 
evidentment, que genere, que siga un espai més de 
generació de salut. I evidentment això no es pot fer en 
les mateixes condicions que es feia abans de la pandèmia, 
perquè hi ha una pandèmia.

I això haurà de saber també vosté què és el que està 
proposant, perquè vosté diu que no seria una solució regular 
per als menors de dotze anys, evitar la competició. Vosté 
ha dit això. Llavors, quina explicació té que en Múrcia, que 
governen vostés, ho han prohibit tot? Tota la competició, 
tota, tota, tota la competició prohibida.

O Madrid, que també governen vostés, i l’han prohibida 
absolutament tota . Quina és la seua proposta? Que no 
es toque res? Que es faça tot exactament igual com si 
no n’hi haguera pandèmia? O que es regule tot i que es 
prohibisca tot?

Crec sincerament que el que s’ha d’aplicar és allò que les 
autoritats sanitàries determinen que és el més adequat i 
amb el sentit comú que no es pot fer exactament el mateix 
que es feia abans d’una pandèmia com la que estem vivint.

I això implica fomentar l’esport amb seguretat, amb els 
protocols que són necessaris i que la norma diu clarament 
que no han de ser validats per ninguna de les autoritats 
esportives, que s’han de realitzar acompanyats pel sector, 
com hem estat fent i com s’ha estat fent, donant resposta als 
centenars de dubtes que han arribat de la direcció general, 
i que tant per via telefònica com per via escrita s’han estat 
donant resposta .

Per tant, senyor Martínez, haurem d’aclarir quin és el 
posicionament que tenen vostés. El nostre és molt clar: la 
salut i la seguretat per damunt de tot. El següent, com més 
esport millor, perquè és saludable per a tots.

Gràcies . (Aplaudiments)

La senyora vicepresidenta primera de les Corts Valencianes:

Gràcies, senyoria .

Passem a la pregunta número 431, formulada per la diputada 
María de los Llanos Massó Linares, del Grup Parlamentari 
Vox-Comunidad Valenciana, al conseller d’Educació, Cultura 
i Esport sobre la declaració de responsable de l’estat de salut 
dels seus fills en edat escolar.

Quan vullga, senyoria .
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La senyora Massó Linares:

Gracias, señora presidenta .

Buenos días, señor conseller .

En el documento de gestión de casos COVID-19, en los 
centros educativos de enseñanzas no universitarias de la 
Comunidad Valenciana, podemos encontrar: «Requisitos 
para el acceso al centro educativo». Y sigue: «La familia 
o representante legal del alumno han de firmar un 
compromiso, antes del inicio del curso escolar, de acudir sin 
síntomas al centro».

Requisito. Requisito es una condición necesaria para algo, 
en nuestro caso acceder al centro educativo. Compromiso: 
obligación contraída. Es decir, se pretende con esa firma que 
el padre o tutor quede obligado a tomar la temperatura a los 
niños y a seguir las pautas establecidas en ese documento .

Declaración responsable. Según el artículo 3 de la  
Ley 17/2009, de libre acceso a las actividades y servicios, 
el firmante declara, bajo su responsabilidad, que cumple 
con los requisitos establecidos en la normativa vigente, 
que dispone de documentación que así lo acredita y que se 
compromete a mantener su cumplimiento durante la licencia 
de actividad. Es decir, todo el curso.

Dicho lo anterior y extrapolándolo al ámbito educativo, los 
padres serían los responsables de los contagios que su hijo 
produjera en el colegio, y no el colegio, y solidariamente 
la conselleria, por no aplicar o controlar bien que se estén 
aplicando las medidas de seguridad .

De esa forma, la conselleria blinda su responsabilidad ante 
posibles contagios o incumplimientos, sin siquiera haber 
sacado un protocolo, una orden o un decreto que regule 
esta obligación .

¿Qué consecuencias tiene que un padre no firme la 
declaración responsable sobre el estado de salud de su hijo?

Muchas gracias (aplaudiments) .

La senyora vicepresidenta primera de les Corts Valencianes:

Gràcies, senyoria .

Per a donar resposta a la pregunta formulada, té la paraula 
l’honorable conseller d’educació . Quan vullga, senyoria .

El senyor conseller d’Educació, Cultura i Esport:

Gràcies, senyora presidenta .

Senyora diputada, vosté pregunta literalment «qué 
consecuencias tiene que un padre no firme la declaración 
responsable sobre el estado de salud de su hijo».

Mire, si vosté va directament a l’annex de la guia que 
vam enviar als centres educatius, parla del «compromiso 

de colaboración». «Compromiso de colaboración». Quina 
dificultat tenim, en una situació com l’actual, que les famílies 
es comprometen, com fan en el dia a dia, a col·laborar que 
els seus xiquets i xiquetes vagen al centre educatiu i que 
no estiguen en una situació que pose en perill la resta de 
companys i companyes?

Per tant, a què es dedica? Per a què es fa això? Per a 
recordar, per a fer pedagogia, per a explicar a les famílies 
que és bo que ens comprometem totes i tots, perquè 
totes i tots podem ser part de la solució. I perquè, si 
ens comprometem, per exemple, com diu, a simplement 
prendre la temperatura abans d’entrar al centre educatiu, 
doncs podrem estar ajudant que no es propague aquesta 
pandèmia .

I això és una qüestió de sentit comú. Simplement és això, 
un compromís familiar amb el centre educatiu. Jo crec que 
és una qüestió tant de sentit comú, que no sé on li troben la 
pega .

I no només això. Mire, informar-la sobre la literalitat de la 
pregunta. Diu: «¿Qué consecuencias tiene que el padre no 
firme la declaración?». Que a la millora ho firma la mare 
(rialles i aplaudiments) i que des de fa molts anys les mares no 
han de demanar permís al pare per a firmar declaracions.

Gràcies .

La senyora vicepresidenta primera de les Corts Valencianes:

Gràcies, senyoria .

Per a continuar en la formulació de la pregunta, té la paraula 
la il·lustre diputada .

La senyora Massó Linares:

Mire, en la página de la conselleria donde usted dice, que yo 
también he entrado, aparece «compromiso de colaboración y 
cumplimiento de los requisitos», los requisitos para entrar al 
centro educativo, pone aquí. Si no se cumplen los requisitos, 
¿no se entra al centro educativo?

Porque es que, aparte de entrar en la página web de 
la conselleria, he seguido buscando en los centros de 
la Comunidad Valenciana. Y me he encontrado: centro 
de educación infantil y primaria Luis Vives de Valencia. 
Declaración responsable en la sintomatología de la 
COVID-19, con el sello de la conselleria, declaración 
responsable .

He seguido buscando y me he encontrado: colegio Bisbe 
Climent, de Castellón . Modelo de declaración responsable, 
no compromiso de colaboración, declaración responsable, 
señor Marzà .

Cuando un padre firma eso, está firmando que se 
compromete a cumplir lo que ustedes han dicho ahí y el 
requisito es para poder entrar al centro educativo. Pero 
de ninguna de las maneras se le podría negar el acceso al 
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menor por el hecho de no firmar, como ya sabemos, porque 
no sabemos si es una declaración responsable, si es un 
compromiso o si no es ninguna de las dos cosas .

¿Por qué? Pues porque no se estipula, cuando uno firma 
una declaración responsable, un compromiso, sabe a lo 
que se compromete, no se estipula en forma alguna las 
consecuencias de la no firma de ese documento. Lo que se 
pretende que se firme es algo totalmente imposible.

¿Se puede responsabilizar al padre o tutor de que su hijo no 
va a incumplir las normas sanitarias dentro del centro? No 
se puede. ¿Cómo se puede demostrar que una familia ha 
llevado a su hijo con síntomas a sabiendas? No se puede .

En definitiva, bajo ningún concepto se puede hacer lo que 
se debería de hacer si un padre firma eso, que es que no 
cumple los requisitos para acceder al centro.

La conselleria debe encargarse de que las familias sean 
conocedoras de las medidas y los protocolos, pero no de sus 
obligaciones para con los hijos, de los cuales, como padres, 
tenemos bien claras, sin que medie ningún compromiso por 
nuestra parte .

Esta, señor conseller, es una verdadera chapuza, que lo 
único que busca es, siendo bien pensados, una imagen 
de seguridad, y siendo mal pensados, descargar la 
responsabilidad sobre los padres. Si no es un requisito, 
es decir, no es una condición necesaria, si no es una 
declaración responsable, con lo que todo eso conlleva, ¿qué 
narices es?

Lo que ya le he dicho: una chapuza inútil que no sirve para 
nada . Que no sirve para nada, como tampoco, por desgracia, 
van a servir los títulos que usted está entregando a nuestros 
hijos, cuando los promociona y los titula sin tener los 
conocimientos necesarios. Los padres no quieren niños con 
títulos, quieren niños con conocimientos y competencias.

Muchas gracias . (Aplaudiments)

La senyora vicepresidenta primera de les Corts Valencianes:

Gràcies, senyoria .

Per a finalitzar la resposta a la pregunta formulada, té la 
paraula l’honorable conseller d’educació .

Quan vullga, senyoria .

El senyor conseller d’Educació, Cultura i Esport:

Gràcies, senyora presidenta .

Per un moment, m’ha recordat vosté al conseller de salut 
ahir d’Andalusia parlant de les famílies i «el entorno familiar».

Mire, el que nosaltres volem és que els espais educatius 
siguen espais segurs, com estan demostrant ser-ho . I això 
passa per la implicació del conjunt de la ciutadania . Passa 

per la implicació del conjunt de la comunitat educativa, 
i passa perquè evidentment les famílies també es 
comprometen, com ho fan ja habitualment.

Simplement és posar més èmfasi que les famílies 
evidentment facen una cosa tan complicada, que fan 
habitualment ja, però que simplement recordem perquè 
així estiga damunt la taula, és que li puguen prendre la 
temperatura al xiquet abans d’entrar al centre.

Sap per què? Sap per què? Perquè, entre altres coses, 
volem evitar aglomeracions a l’entrada del centre. Perquè, 
si n’hi ha centres educatius, com n’hi ha, que tenen una o 
dos entrades, si hem de prendre la temperatura només en 
eixes una o dos entrades a tots els xiquets, se produïxen 
aglomeracions a l’entrada .

Una cosa tan de sentit comú com això. Doncs, això és el que 
s’està demanant a les famílies, que es comprometen a ajudar 
en col·laboració, un compromís de col·laboració en la salut 
de totes i tots . Tan senzill com això .

I miren, vosté pot pensar que és una nyap, doncs bé, cada 
u pensa d’una manera. Nosaltres pensem que és una bona 
manera que tots aportem solucions a aquesta situació.

Però mire, estic segur que no li està dient això a la senyora 
Ayuso, que vosté li dona el govern. I resulta que la circular 
de la Comunitat de Madrid sobre la reobertura dels centres 
d’educació infantil diu que les famílies han de controlar 
la temperatura dels seus fills i filles. Obligat, eh? Han de 
controlar, eh? I ells se veu que ho fan tot correcte, perquè 
vostés els donen suport, no?

I per cert, interessat per on venia aquesta pregunta, he 
mirat què és el que vostés han plantejat, quines propostes 
han fet. I he vist que tenen penjat en la seua pàgina web 
«las diez medidas urgentes para salvaguardar la salud y la 
economía de los españoles». De les deu, ninguna té a vore 
amb l’educació .

És eixe el compromís que vostés tenen amb l’educació? 
Ninguna . De deu, ninguna .

I per cert, la nou, crec que està molt d’actualitat, a vore si 
l’apliquen. Diu: «Destitución de toda autoridad autonómica 
que ataque al principio de solidaridad, dificultando la 
respuesta a la pandemia». Doncs igual s’ho han de fer mirar, 
mantenint uns governs com el de Madrid, que el que estan 
fent és impedir que es facen mesures efectives contra la 
pandèmia .

Gràcies . (Aplaudiments)

 
La senyora vicepresidenta primera de les Corts Valencianes:

Gràcies, senyoria .

Passem a la pregunta 171, formulada per la diputada Yaneth 
Giraldo, del Grup Parlamentari Ciudadanos, a la consellera 
de Sanitat Universal i Salut Pública sobre mesures davant la 
jubilació de professionals sanitaris.

Quan vullga, senyoria .


